
                              PROTOKÓŁ  Nr V/2010

z   V  Sesji  Rady  Gminy  Solec-Zdrój,  odbytej  w  dniu  31  marca   2011r.  w  budynku 
administracyjnym Urzędu Gminy w Solcu-Zdroju, w godz. 9˚˚ do 12 40. 

                                Ad.1.  Otwarcia V Sesji Rady Gminy Solec-Zdrój dokonał 
Przewodniczący Rady Gminy Czesław Stępień. Przywitał obecnych na Sesji radnych, 
sołtysów i gości zaproszonych.  

       Przewodniczący Rady poinformował,  że na ogólny stan 15 –tu radnych obecnych jest 
13-tu radnych, co stanowi   quorum uprawnione do podejmowania prawomocnych uchwał. 
Radni nieobecni na Sesji to: Józef Zych i Czesław Zeliasz.
Lista obecności – w załączeniu.

                               Ad.2. Następnie  odczytał  porządek V Sesji Rady Gminy:

     1. Otwarcie V Sesji Rady Gminy Solec-Zdrój.     
                
     2. Przyjęcie porządku V Sesji Rady Gminy Solec-Zdrój.

     3. Przyjęcie Protokołu z IV Sesji Rady Gminy.

     4. Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych na IV Sesji Rady Gminy
         Solec-Zdrój.

      5. Informacja o zarządzeniach wydanych przez Wójta Gminy.

      6. Interpelacje i zapytania radnych.

      7. Uchwała w sprawie uchwalenia wieloletniego programu współpracy 
           Gminy Solec-Zdrój z organizacjami pozarządowymi oraz innymi     
           podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego.

      8. Uchwała w sprawie określenia warunków i trybu finansowania zadań z   
          zakresu sportu na terenie Gminy Solec-Zdrój.

 9. Uchwała w sprawie przyjęcia składki członkowskiej gminy Solec-Zdrój 
     na rzecz Stowarzyszenia „G5” działającego jako Lokalna Grupa    
     Działania.
10. Uchwała w sprawie powołania Rady Programowej przy Gminnym  
      Centrum Kultury w Solec-Zdroju.

11. Uchwała w sprawie zarządzenia poboru podatku rolnego, leśnego i od 
      nieruchomości w drodze inkasa, ustanowienia inkasentów i wysokości 
      wynagrodzenia za inkaso.



12. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 
      Finansowej Gminy Solec-Zdrój na lata 2011 – 2021.

13. Uchwała w sprawie dokonania zmian w budżecie gminy Solec-Zdrój na 
     2011r.

      14. Odpowiedzi na zapytania i interpelacje radnych.

      15. Wolne wnioski i zapytania.

      16. Zakończenie obrad.
                                                                                                
       Proponowany porządek posiedzenia, poddany pod głosowanie radnych, został  przyjęty 
 dwunastoma „za”,  przy jednym głosie wstrzymującym się.
                     
                               Ad.3. Nikt z obecnych radnych nie zgłosił zastrzeżeń ani uwag do 
protokołu z  IV Sesji Rady Gminy. 
Protokół został przyjęty głosowaniem – jednogłośnie.       

                                Ad.4. Wójt Adam Pałys przedstawił sprawozdanie z wykonania 
uchwał podjętych na IV Sesji Rady Gminy Solec-Zdrój. 
Radni nie zgłosili żadnych uwag.
      Sprawozdanie - w załączeniu.

                                Ad.5. Następnie Wójt  przedstawił informację o zarządzeniach 
wydanych  w okresie między Sesjami.
Nie zgłoszono uwag ani zastrzeżeń. 
Informacja – w załączeniu.

                               Ad.6. W interpelacjach i zapytaniach radnych głos zabrali:
        Przewodniczący Rady Czesław Stępień poinformował radnych , że przed 
rozpoczęciem sesji na jego ręce została złożona interpelacja, podpisana przez trzech 
radnych, w sprawie utrzymania istniejącego w Zborowie przedszkola.

       Radny Jan Żubrowski:
- Jaka jest kondycja finansowa szpitala w Busku-Zdroju?
- Jaki jest postęp robót przy budowie hospicjum im. Matki Teresy z Kalkuty w Busku-
Zdroju?
- Za szkołą ustawić próg zwalniający.
- Oczyścić rów za szkołą. Przy opadach woda spływa  polami.
- Kto jest odpowiedzialny za porządek i czystość na placu zabaw przy GCK? 
Wprowadzane są tam psy, które zanieczyszczają teren. Młodzież jeździ na rowerach. 
Uważa, że należy założyć bramki przy wejściu na plac.
- Na ul. Partyzantów i Poprzecznej wypuszczane są psy, które atakują inne zwierzęta oraz 
ludzi. Mieszkańcy proszą o interwencję w tej sprawie u właściciela.
- Na ul. Partyzantów  przy krawężnikach chodnika znajdują się wąskie rowki 
odprowadzające wodę do  kratki ściekowej. Stwarzają niebezpieczeństwo dla rowerzystów.



- Przeprowadzić prace porządkowe na terenie gminy, ponieważ lasy i rowy są bardzo 
zanieczyszczone śmieciami.
- Wybudować drogę do p. Więcka przy ul. Polnej, aby  umożliwić budowę nowych 
domów.
- Odnowić pasy na przejściach dla pieszych.
- Wyrównać nierówności po przeprowadzonej budowie kanalizacji na działkach.

      Radny Stanisław Doktór:
- Odwodnienie pól w Brzostkowie spowodowało, że woda spływa do Strumienia a przy 
większej ilości zalewa grunty rolnikom naszej gminy. Brak odmulenia cieku spowoduje 
ponownie zagrożenie powodziowe.
- Wyznaczyć dodatkowe miejsce na  parking w Solcu. 

     Radny Jacek Żółtak:
- Wschodni brzeg zalewu jest bardzo zniszczony.
- Co z parkingiem przy ośrodku zdrowia?
- Ustawić próg zwalniający za szkołą.
- Była pozytywna opinia w sprawie montażu progu na ul. Partyzantów, lecz do tej pory nie 
został ustawiony.

     Radny Stanisław Żelazny:
- Wystąpić o wyjaśnienie, czy przeprowadzone odwodnienie gruntów w gminie Nowy 
Korczyn  było zgodne z prawem wodnym i nie naruszone zostały stosunki wodne na 
sąsiednich terenach w Zielonkach i Ludwinowie.

      Radny Jerzy Łukasiewicz:
- Prowadzony jest wodociąg z Korczyna do Solca wartości 640 tys. zł. Czy w Solcu jest za 
mało wody? Pieniądze te można byłoby przeznaczyć na inny cel, np. na  drogi czy zakup 
koparki.

- Ile kosztuje budowa kanalizacji?  Po przeprowadzonym przetargu przyjęta była kwota 38 
mln zł a na spotkaniu poseł mówił, że jest to kwota 34 mln  zł.
- Przed wyborami była obiecywana droga na  Czerwone Doły. Część jest wykonana a 
reszta nie.

      Radny Józef Nowak:
- Wykonać przyłącze kanalizacyjne do remizy w Kikowie.
- Odmulić rowy na Pułankach. 

      Radny Paweł Fortuna:
- Po zimie nieprzejezdne są drogi do posesji. Konieczne jest nawiezienie kamienia na 
poprawę nawierzchni.

      Radny Adrian Babiarz:
- Zwrócił się z wnioskiem, aby Wójt zakupił pustaki na budowę przystanku w Piestrzcu. 
Roboty budowlane mieszkańcy wykonają we własnym zakresie.
- Ustawić trzy kosze na śmieci: obok remizy, obok szkoły i przy p. Kuciębie.



       Radny Włodzimierz Grabda:
- Zwrócić się do odbiorcy odpadów komunalnych, aby przy okazji zbierania śmieci w 
Piasku Małym zebrali również śmieci zgromadzone przy przystanku.
- Wyczyścić rów od Jóźwika.

         Radny Jan Powroźnik:
- Obok świetlicy w Żukowie ma powstać plac zabaw, w związku z czym należałoby zrobić 
drogę w asfalcie od kapliczki do świetlicy i do p. Żelaznego.

       Radny Jerzy Kopeć:
- Czy odbył się już przetarg na oświetlenie uliczne? Jest dużo żarówek do wymiany.

       Radny Kazimierz Pałys:
- Przekształcić drogę Zborów - Janów z gminnej na wojewódzką, aby była możliwość jej 
wykonania.
- Przy drodze Zielonki – Stopnica zniszczone są chodniki.
- Gmina może wystąpić do Marszałka o dofinansowanie czyszczenia rowów.

      Radny Jerzy Łukasiewicz:
- Zakupić koparkę.

                          Ad.7. Przewodniczący Rady Czesław Stępień poinformował , że projekty 
uchwał były omawiane na posiedzeniach komisji i wszystkie otrzymały pozytywną opinię. 
                Następnie odczytał  uchwałę w sprawie przyjęcia  uchwalenia wieloletniego 
programu współpracy Gminy Solec-Zdrój z organizacjami pozarządowymi oraz innymi     
 podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego i poddał  ją pod głosowanie.
Nikt nie zgłosił uwag ani zastrzeżeń.
Za przyjęciem głosowało  – 13 radnych,
przeciw – 0,
wstrzymało się – 0.
Uchwała Nr  V/20/2011  w sprawie przyjęcia  uchwalenia wieloletniego programu 
współpracy Gminy Solec-Zdrój z organizacjami pozarządowymi oraz innymi     
 podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego – w załączeniu.

                               Ad.8. Następnie Przewodniczący Rady odczytał i poddał pod 
głosowanie uchwałę w sprawie określenia warunków i trybu finansowania zadań z   
 zakresu sportu na terenie Gminy Solec-Zdrój
Uchwała otrzymała  następującą ilość głosów:
− za przyjęciem 13,
− przeciw 0
− wstrzymało się 0.
Uchwała Nr V/21/2011  w sprawie określenia warunków i trybu finansowania zadań z   
 zakresu sportu na terenie Gminy Solec-Zdrój – w załączeniu.   

                          Ad.9. Nie budziła zastrzeżeń uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie 
przyjęcia składki członkowskiej gminy Solec-Zdrój na rzecz Stowarzyszenia „G5” 
działającego jako Lokalna Grupa  Działania.



Odczytana i poddana pod głosowanie przyjęta została jednogłośnie, 13 - głosami "za",  
0 – przeciw   i 0 -  wstrzymujących się. 

Uchwała nr V/22/11  zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia składki członkowskiej
gminy Solec-Zdrój na rzecz Stowarzyszenia „G5” działającego jako Lokalna Grupa    
 Działania - w załączeniu

                          Ad.10. Odczytana i poddana pod głosowanie uchwała w sprawie w
 powołania Rady Programowej przy Gminnym  Centrum Kultury w Solec-Zdroju.
została przyjęta następującą ilością głosów:
za przyjęciem  - 13,
przeciw – 0,
wstrzymało się – 0.

Uchwała Nr V/23/11 w sprawie w sprawie powołania Rady Programowej przy
Gminnym  Centrum Kultury w Solec-Zdroju  – w załączeniu.

                              Ad.11. Nie budziła zastrzeżeń uchwała w sprawie zarządzenia
poboru podatku rolnego, leśnego i od   nieruchomości w drodze inkasa, ustanowienia 
inkasentów i wysokości  wynagrodzenia za inkaso.

Odczytana i poddana pod głosowanie  została przyjęta 13-oma głosami „za”, 0 – przeciw i 
0 – wstrzymujących się.

Uchwała nr V/24/11 w sprawie zarządzenia poboru podatku rolnego, leśnego i od 
nieruchomości w drodze inkasa, ustanowienia inkasentów i wysokości wynagrodzenia za 
inkaso - w załączeniu.

                           Ad.12. Bez uwag została przyjęta uchwała zmieniająca uchwałę w
sprawie Wieloletniej Prognozy  Finansowej Gminy Solec-Zdrój na lata 2011 – 2021.
 Odczytana i poddana pod głosowanie uchwała w tej sprawie została podjęta jednogłośnie:
za przyjęciem – 13,
przeciw – 0,
wstrzymało się – 0.

Uchwała Nr V/25/2011 w sprawie zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej
Prognozy   Finansowej Gminy Solec-Zdrój na lata 2011 – 2021 – w załączeniu.

                           Ad.13. Następnie pod głosowanie poddana została uchwała w sprawie 
sprawie dokonania zmian w budżecie gminy Solec-Zdrój na  2011r.

Uchwała została podjęta głosowaniem:
za przyjęciem – 12,
przeciw – 0,
wstrzymało się – 1,

Uchwała Nr V/26/2011 w sprawie  dokonania zmian w budżecie gminy Solec-Zdrój na 
 2011r. – w załączeniu.

                           Ad.14. Odpowiedzi na zgłoszone zapytania i interpelacje udzielił  Wójt 
Gminy Adam Pałys.
   Poinformował, że Sekretarz Gminy Barbara Simon wyjaśni procedurę zarówno składania 
interpelacji jak i trybu jej załatwienia.



Pani Barbara Simon wyjaśniła:
Regulamin Rady Gminy mówi, że inicjatywa uchwałodawcza musi być skierowana do 
Wójta. Złożona interpelacja trafi więc  do Wójta, który  przygotuje odpowiedni projekt 
uchwały i przedłoży go na posiedzeniach komisji stałych rady gminy. Radni nie mogą 
zobowiązać Wójta do podjęcia uchwały ze skutkiem finansowym, bez wskazania źródła 
finansowania. Wniosek o utworzenie przedszkola pociąga za sobą skutki finansowe w 
wysokości 70 tys. zł rocznie ze strony Gminy. Koszty wyżywienia pokrywają rodzice 
dzieci uczęszczających do przedszkola.
Obecnie prowadzone przedszkole w Zborowie został utworzone na bazie pozyskanych 
środków unijnych, w związku z czym nikt nie ponosi żadnych kosztów. Mimo to uczęszcza 
do niego niewiele dzieci. 
Przeprowadzono rozeznanie wśród rodziców co do chęci posłania dziecka do przedszkola i 
tylko czworo z nich było tym zainteresowane . Ponadto rodzice mają możliwość posłania 
4-latków do „0”.
Procedura związana ze złożoną interpelacją będzie przeprowadzona a jej wyniki 
przedstawione radnym.

      Wójt Adam Pałys wyjaśnił, że przeprowadzone kontrole w  przedszkolu w Zborowie 
wykazały, że nie spełnia ono warunku  odpowiedniej ilości dzieci do niego 
uczęszczających. 
       Radny Jerzy Łukasiewicz stwierdził , że jeżeli  decyzja w sprawie utworzenia 
przedszkola w Zborowie zostanie podjęta za miesiąc, to on nie jest tym zainteresowany. 
Uważa również, że koszty utrzymania przedszkola przedstawione przez p. Simon zostały 
zawyżone. 
        Wójt poinformował , że w budżecie na 2011r. nie zostały ujęte żadne środki na 
prowadzenie przedszkola w Zborowie.

             Na pozostałe zapytania odpowiedzi udzielił Wójt Adam Pałys:
- Wystąpi do starosty o podanie informacji dotyczącej  sytuacji finansowej szpitala 
powiatowego.
- Gmina nie uczestniczy w budowie hospicjum,  prowadzi ją stowarzyszenie. 
- Istniejąca w powiecie komisja bezpieczeństwa uznała, że na drodze obok szkoły nie może 
być ustawiony próg zwalniający. Ponownie zostanie wysłany wniosek o oznaczenie tego 
przejścia w inny sposób.
- Rów za szkołą wchodzi w skład działek i jest własnością ich właścicieli. To oni są 
zobowiązani do jego odmulenia. W tej sprawie zostanie wszczęte postępowanie mające na 
celu zobowiązanie właścicieli  do wykonania prac czyszczących.
- Za porządek i bezpieczeństwo na placu zabaw są odpowiedzialni pracownicy GCK. 
Obiekt jest również monitorowany. Planuje się założenie na placu bramek .
- Będzie interweniował w sprawie psów zagrażających bezpieczeństwu.
- Przy krawężnikach chodnika mogą być zagłębienia do 5 cm. Są to rowki odprowadzając e 
wodę do kanału burzowego.
- Rowy przy drogach gminnych będą sprzątane, natomiast do uprzątnięcia lasów 
zobowiązani są ich właściciele. Rowy przy drogach powiatowych będą czyszczone przez 
powiat.
- Są osoby zainteresowane budową domu przy ul. Polnej. Droga zostanie jedynie 
utwardzona, aby mogły dojechać samochody z materiałami.
- Pasy dla pieszych będą odnawiane.



- Wójt będzie prowadził z przedstawicielem firmy budującej kanalizację rozmowy na temat 
naprawy dróg uszkodzonych podczas robót.
- Będzie kolejne wystąpienie z wnioskiem o regulację Strumienia.
- Czwartek jest dniem targowym w Solcu, w związku z czym miejsca parkingowe są zajęte. 
W pozostałe dni nie ma problemu z parkowaniem. Niemniej jednak Wójt będzie rozważał 
możliwość utworzenia dodatkowego miejsca na parking.
- Spisany został  protokół uszkodzeń na skarpach zalewu od strony wschodniej i 
południowej , powstałych na skutek powodzi. Złożony jest wniosek o pozyskanie środków 
finansowych na usunięcie tych szkód . Jeżeli nie zostanie pozytywnie zaopiniowany, 
naprawa będzie przeprowadzona we własnym zakresie.
- Próg na ul. Partyzantów będzie założony.
- Będą czynione starania o zamianę działek z P. Parchatką, z przeznaczeniem pozyskanej 
działki na poszerzenie wjazdu przy ośrodku zdrowia.
- Woda prowadzona od ujęcia w Korczynie jest potrzebna dla mających powstać basenów 
mineralnych. Woda , która jest dostępna w Solcu posiada wysoki wskaźnik twardości a jej 
uzdatnianie dla potrzeb leczniczych jest bardzo drogie. Ponadto mają powstać nowe 
inwestycje i należy zabezpieczyć pełne zapotrzebowanie na wodę.
- Koszty budowy kanalizacji wynoszą 34,5 mln zł. Do tego dochodzą wydatki na 
inspektora nadzoru (300 tys.), nadzór autorski (100 tys.), zatrudnienie pracownika w UG 
(120 tys.), promocja (80 tys.), dokumentacja (600 tys.).
- Wójt  nie obiecywał budowy drogi na Czerwone Doły w tym roku. Będzie budowana po 
wykonaniu kanalizacji.
- Będzie rozmawiał z wykonawcą na temat budowy przyłącza do strażnicy w Kikowie.
- Wyjaśni problem rowu na Pułankach.
- Ogłoszony jest przetarg na remont dróg gminnych i dojazdowych do pól. 
- Dostarczy materiał na budowę przystanku w Piestrzcu.
- Zwróci się do p. Swatka o odbiór śmieci z koszy przy przystankach.
- Rów do p. Jóźwika będzie wykonany.
- Droga do placu zabaw w Żukowie będzie robiona po wykonaniu tam kanalizacji.
- Droga Zborów – Janów nie spełnia wszystkich parametrów, aby mogła być 
przekształcona na wojewódzką, w związku z czym będą czynione starania o jej poszerzenie 
od strony Zborowa. Formalności te wymagają jednak czasu.
- Zniszczone chodniki w Zborowie  będą zgłoszone do przeglądu.
- Są zebrane oferty na wykonanie remontu oświetlenia ulicznego. Po ich rozpatrzeniu 
będzie podpisana umowa z najkorzystniejszym oferentem.
- Ogłoszony jest przetarg na  budowę sześciu dróg dojazdowych o nawierzchni 
bitumicznej. Na ten cel zaplanowano 150 tys. zł.
                           Ad.15. W wolnych wnioskach i zapytaniach głos zabrali:
- Wójt Adam Pałys złożył podziękowania sołtysom, którzy  po ostatnich wyborach  nie 
pełnią już tej funkcji.

    Pan Wiesław Sowiński:
- Gmina Solec-Zdrój jest gminą rolniczą. Pyta ile środków z budżetu gminy przypada na 
rolnictwo? Grunty nie są odwodnione. Może z pozyskanych środków powodziowych 
wykopać rowy?

    Pani Mieczysława Kopeć:



- Odmulić strugę, która przepływając  obok jej posesji zalewa podwórko oraz wchodzi do 
mieszkania. Problem zgłaszała zarówno do Urzędu Gminy  jak i do ZMiUW w Kielcach. 
W odpowiedzi uzyskała informację , że ciek należy do starostwa. Wnioskuje, aby przy 
okazji prowadzenia prac kanalizacyjnych przy jej domu, odmulić kawałek Strugi.

   Pan Józef Nowak:
- Czy w Kikowie będzie przeprowadzone scalenie gruntów?

   Pan Stanisław Doktór:
- Założyć barierkę na moście od strony Solca.
- Kiedy będzie budowana droga krajowa na odcinku Nowy Korczyn – Biechów?

    Pan Jan Lalewicz:
- Firma „Hydrosvat” podniosła opłatę za odbiór śmieci bez uprzedniego uzgodnienia z 
dostawcą.
- Czy będzie rum na drogę w Strażniku?

     Pani Krystyna Liwara:
- Z powodu prowadzonych prac przy budowie wodociągu doszło do dużych zniszczeń na 
drodze między p. Liwarą a p. Figlem.
- Kuracjusze zwracają uwagę na zanieczyszczone rowy i lasy.
- Wyrównać  teren przy zabudowaniach p. Satory i p. Panka.

   Pan Jan Kaczmarczyk:
- Nie można przejechać drogą w Zielonkach, zniszczoną podczas prac kanalizacyjnych.

       Pan Waldemar Korniłowicz:
- Ulica Leśna została zniszczona przez ciężkie samochody i sprzęt. Czy zostanie 
naprawiona?
- Bardzo zniszczony jest również parking przy cmentarzu.
- Czy podczas budowy drogi przy ul. Sienkiewicza będą  robione pobocza?

             Wójt Adam Pałys udzielił odpowiedzi na zgłoszone pytania:
- Środki jakie są przeznaczane na rolnictwo w gminie to między innymi ponad 100 tys. zł 
na bieżące utrzymanie dróg dojazdowych do pól.
- Rowy melioracyjne wchodzą w skład działki i do ich udrożnienia zobowiązani są 
właściciele tych działek.
- Środki otrzymywane na usuwanie skutków powodzi mogą być przeznaczone jedynie na 
zadania,  które zostały wskazane przez wojewodę. Nie można ich spożytkować na kopanie 
rowów.
- Wykonanie dodatkowych robót nie związanych z budową kanalizacji, może nastąpić 
wyłącznie z dobrej woli wykonawcy. Wójt nie może mu nakazać wyczyszczenia części 
Strugi w Kikowie. Niemniej jednak zwróci się z taką prośbą.
- W związku z planowanym przeprowadzeniem scalenia gruntów w Kikowie, ogłoszony 
jest teraz przetarg na aktualizację geodezyjną.
- Do PZD zostanie skierowany wniosek o ustawienie barierki na moście od strony Solca.
- Droga krajowa w tym roku nie będzie robiona. Jej wykonanie planowane jest na lata 2012 
-2013. 



- Przetarg na bieżące utrzymanie dróg  gminnych jeszcze się nie odbył.
- Podwyżka opłat za odbiór odpadów powinna być zgodna z umową zawartą z odbiorcą.
Obecnie przyjęta stawka jest natomiast niezgodna z uchwałą Rady Gminy w sprawie 
górnych stawek opłat za usuwanie odpadów komunalnych, w związku z czym właściciel 
firmy  został zobowiązany do  usunięcia nieprawidłowości.
- Skontaktuje się z wykonawcą wodociągu w sprawie wyrównania nawierzchni drogowej w 
Zagórzanach.
- Rowy gminne będą oczyszczane ze śmieci.
- Wydane było zezwolenie na przejazd  ul. Leśną samochodami do 18 ton, pod warunkiem 
naprawienia wyrządzonych szkód.
- Ul. Sienkiewicza będzie robiona wraz z poboczami.
- Urząd wystąpi z pismem  do WZMiUW  w Kielcach o wyjaśnienie, czy przeprowadzone 
odwodnienie gruntów Brzostkowa na gminie Nowy Korczyn zostało wykonane zgodnie z 
przepisami Prawa wodnego.

                      Ad.16. W związku z wyczerpaniem się porządku posiedzenia 
Przewodniczący Rady Czesław Stępień dokonał zamknięcia V Sesji Rady Gminy Solec-
Zdrój.

Protokołowała                                                                            Przewodniczący Rady

Danuta Grabda                                                                             Czesław Stępień 


